

# СОДЕРЖАНИЕ

Том 5, Номер 1, 2023

## ОТЕЧЕСТВЕННАЯ ИСТОРИЯ

- Окно в прошлое Ардатова (к вопросу об основании и локализации города в Симбирском Поволжье)  
*И.Г. Кильдюшкина, А.Ю. Яковлева* 5
- Жизнь в достатке? Материальное обеспечение губернаторов в период подготовки великих реформ (1856 – 1861 гг.)  
*Н.А. Могилевский* 17
- Волжане в борьбе за свободу Болгарии в русско-турецкую войну 1877 – 1878 гг.  
Часть 2  
*Ю.П. Аншаков* 31
- Русско-казахские школы Оренбургского края и их выпускники в условиях пореформенной трансформации (конец XIX в.)  
*С.В. Любичанковский* 47
- Формирование системы революционных трибуналов на территории Среднего Поволжья в 1917 – 1923 гг.  
*Р.А. Мухамедов, М.В. Чигрин, А.Г. Пашкин* 54
- Штрафные формирования Красной армии в период Великой Отечественной войны: историческая правда и неисторическая ложь. Статья первая  
*Г.М. Ипполитов, Т.В. Филатов* 67
- Хозяйственные ведомства во второй половине 1940-х гг.: к типологии «лоббистских групп» в советской плановой системе. Часть 2  
*А.В. Захарченко* 91
- Женщина-руководитель эпохи сталинизма: политическая биография и частная жизнь Т.В. Закржевской  
*А.А. Амосова* 104
- «Предпринимает все возможное для того, чтобы укрепить устои церкви»: административная деятельность епископа Иоанна (Снычёва) в Куйбышевской епархии с 1965 г. по 1972 г.  
*В.А. Вербовой* 112

## ВСЕОБЩАЯ ИСТОРИЯ

- Генрих Перси, 6-й граф Нортумберленд, и мировая комиссия пограничных графств в 1527-1536 гг.  
*А.А. Бельцер* 121
- Внутренняя и внешняя торговля в Галиции и Буковине в XIX веке и ее этноконфессиональные особенности  
*В.Н. Шкунов* 128

## АРХЕОЛОГИЯ И ЭТНОГРАФИЯ

- Новые данные о неолитическом гончарстве Нижнего Поволжья  
*И.Н. Васильева, Н.С. Дога, Ф.Ф. Гилязов* 137
- Новые данные по археологии Среднего Зауралья (по материалам памятника Кокшарово I)  
*Ю.Б. Сериков* 151

## НАУЧНЫЕ СООБЩЕНИЯ

- Миротворческий контингент Вооруженных сил Российской Федерации по поддержанию мира и стабильности в зоне Нагорно-Карабахского конфликта. Краткий обзор по открытым источникам (с ноября 2020 г. по декабрь 2022 г.)  
*В.А. Гуров* 171

## РЕЦЕНЗИИ

- Рецензия на: Козлов С. А. «Служение интересам всей страны»: Московское общество сельского хозяйства (1820 – 1930 гг.): в 3 т. М., 2020.  
*Р.А. Мухамедов, И.Г. Кильдюшкина* 176

# CONTENTS

Volume 5, Number 1, 2023

## RUSSIAN HISTORY

- A Window to the Past Ardatov (on the Question of the Foundation and Localization of the city in the Simbirsk Volga Region)**  
*I.G. Kildyushkina, A.Yu. Yakovleva* 5
- Life in Sufficiency? Material Support of the Governors during the Preparation of the Great Reform (1856-1861)**  
*N.A. Mogilevskiy* 17
- Residents of the Volga Region in the Struggle for the Freedom of Bulgaria during the Russian-Turkish War of 1877-1878. Part 2**  
*Yu.P. Anshakov* 31
- Russian-Kazakh Schools of the Orenburg Region and their Graduates in the Conditions of Post-Reform Transformation (end of the 19th Century)**  
*S.V. Lyubichankovskiy* 47
- Formation of a System of Revolutionary Tribunals in the Middle Volga Region in 1917 – 1923**  
*R.A. Mukhamedov, M.V. Chigrin, A.G. Pashkin* 54
- Penal Formations of the Red Army during the Great Patriotic War: Historical Truth and Non-Historical Lies. Part 1**  
*G.M. Ippolitov, T.V. Filatov* 67
- Economic Establishments in the Late 1940s: Regarding the Typology of “Lobby Groups” in Soviet Planning System. Part 2**  
*A.V. Zakharchenko* 91
- Female Leader of the Stalinist Era: Political Biography and Private Life of T.V. Zakrzhevskaya**  
*A.A. Amosova* 104
- Doing Everything Possible to Strengthen the Foundations of the Church»: the Administrative Activities of Bishop Ioann (Snychev) in the Kuibyshev Diocese in 1965-1972**  
*V.A. Verbovoy* 112

## WORLD HISTORY

- Henry Percy, the 6TH Earl of Northumberland and Commission of the Peace of Anglo-Scottish Border Shires, 1527-1536**  
*A.A. Beltser* 121
- Domestic and Foreign Trade in Galicia and Bukovina in the XIX Century and its Ethnic and Confessional Features**  
*V.N. Shkunov* 128

## ARCHAEOLOGY AND ETHNOGRAPHY

- New Data on the Neolithic Pottery of the Lower Volga Region**  
*I.N. Vasilyeva, N.S. Doga, F.F. Gilyazov* 137
- New Data on the Archaeology of the Middle Transurals (Based on the Materials of the Site Koksharovo I)**  
*Yu.B. Serikov* 151

## SCIENTIFIC REPORTS

- The Peacekeeping Contingent of the Armed Forces of the Russian Federation for Maintaining Peace and Stability in the Zone of the Nagorno-Karabakh Conflict. Based on Open Sources (November 2020 to December 2022)**  
*V.A. Gurov* 171

## REVIEWS

- Review on: Kozlov, S.A. “Serving the Interests of the Whole Country”: Moscow Society for Agriculture (1820 – 1930): 3 vols. Moscow, 2020.**  
*R.A. Mukhamedov, I.G. Kildyushkina* 176